



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

سلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب

ورشة عمل تدريبية عبر الإنترنت للبرلمانيين الشباب

حول القيادة والاتصال

المذكرة التوضيحية

السياق والأساس المنطقي

يكمن الهدف الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي في تعزيز تمكين الشباب. تماشياً مع هذا الهدف، يجمع الاتحاد البرلماني الدولي البرلمانيين الشباب من جميع أنحاء العالم في منصات مخصصة يقودها الشباب لبناء القدرات، وتبادل الممارسات الجيدة في وضع السياسات لتمكين الشباب، وتنسيق العمل، وإقامة الشبكات. يتمثل مجال الأولوية الأساسي لعمل الاتحاد البرلماني الدولي لتمكين الشباب في دعم المزيد من تمثيل الشباب في البرلمان، وتمكين الشباب من الرجال البرلمانيين، والنساء البرلمانيات الذين يشغلون بالفعل منصباً.

وانطلقت سلسلة التمكين للاتحاد البرلماني الدولي للبرلمانيين الشباب في العام 2022 بجلسات إحاطة بشأن مجالات السياسات، بما في ذلك المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية)، وحقوق الإنسان للشباب، والمفاوضات بشأن المناخ، والشباب، والسلام، والأمن. حتى اليوم، حضر حوالي 300 مشارك جلسات الإحاطة هذه، بمن فيهم 186 شاباً من الرجال البرلمانيين، والنساء البرلمانيات. ولقد كانت ردود الفعل من التقييمات إيجابية للغاية، مع متوسط درجات 4.3 من أصل 5 لأهمية جلسات الإحاطة لعمل البرلمانيين ووظيفتهم الحاليين، و4.2 من أصل 5 لفائدة جلسات الإحاطة. في العام 2024، سيعقد الاتحاد البرلماني الدولي المزيد من جلسات الإحاطة حول مجالات السياسات لتمكين الشباب.

الأهداف

كجزء من سلسلة التمكين، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي ورشة عمل تدريبية عبر الإنترنت تستهدف إلى بناء قدرات القيادة، والاتصال لمجموعة من البرلمانيين الشباب حول وضع السياسات لتمكين الشباب.

المنهجية

ستعقد ورشتنا عمل افتراضياً عبر منصة زوم Zoom: الأولى في اللغة الإنجليزية، والثانية في اللغة الفرنسية. سيجري تقديم كل ورشة عمل مدتها ثلاث ساعات في يوم واحد، وستتألف من جزأين: جلسة مدتها 90 دقيقة بشأن القيادة،



وجلسة أخرى مدتها 90 دقيقة بشأن الاتصال.

وستقدم ورشة العمل التدريبية:

- محتوى يركز على المتعلم: سيتكيف البرنامج مع احتياجات مسؤوليات البرلمانيين الشباب، وأدوارهم، وسيتضمن أنشطة، وعروضاً، ومصادر قراءة إضافية مفيدة لعملمهم في البرلمان.

- محتوى تشاركي: ستوفر أساليب وتقنيات تعليمية مثل تبادل الأفكار، ومجموعات العمل، والعروض، والنقاشات خبرة تعليمية تشاركية، ومحفزة.

- محتوى تفاعلي: سيحافظ تفاعل المتعلم الدائم على الانتباه، وسيعزز التعلم. ستستند التدريبات القائمة على سيناريوهات على مواقف الحياة الواقعية، مما سيفضي إلى التعلم الذي يمكن تطبيقه بسهولة في الممارسة العملية.

الجدول الزمني

- ورشة العمل باللغة الإنجليزية: 28 تشرين الثاني/نوفمبر 2023، من الساعة 14:00 ولغاية الساعة 17:00 بتوقيت وسط أوروبا
- ورشة العمل باللغة الفرنسية: 29 تشرين الثاني/نوفمبر 2023، من الساعة 14:00 ولغاية الساعة 17:00 بتوقيت وسط أوروبا

المشاركة

إن ورشة العمل متاحة حصرياً للبرلمانيين دون سن الـ45. إن البرلمانات مدعوة إلى ترشيح برلماني شاب واحد للمشاركة في ورشة العمل الإنجليزية في 28 تشرين الثاني/نوفمبر أو ورشة العمل الفرنسية في 29 تشرين الثاني/نوفمبر.

ويرجى أخذ العلم أن عدد المشاركين سيقصر على 30 برلمانياً شاباً كحد أقصى لكل ورشة عمل، مع تخصيص أماكن على أساس أسبقية الحضور. ومع ذلك، إذا تم تلقي عدد كبير من التسجيلات، فستعقد مجموعة أخرى من ورش العمل في العام 2024.



برنامج العمل المقترح

جلسة حول القيادة:

- اكتشاف القيادة
- أنواع القيادة
- الدعوة مقابل الاستفسار

جلسة حول الاتصال:

- الاتصال عبر وسائل التواصل الاجتماعي
- وضع استراتيجيات للاتصال
- الاتصال بموثوقية





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

IPU Empowerment Series

Online training workshop for young MPs on leadership and communication

Concept note

Context and rationale

The promotion of youth empowerment is a core objective of the Inter-Parliamentary Union (IPU). In line with this objective, the IPU brings together young MPs from around the world in dedicated youth-led platforms to build capacities, to exchange good practices in policymaking for youth empowerment, to coordinate action and to develop networks. A key priority area of the IPU's action for youth empowerment is to support greater youth representation in parliament, and to empower the young men and women MPs who are already in office.

The IPU Empowerment Series for young MPs started in 2022 with briefings on priority policy areas for youth empowerment, including gender equality, youth human rights, climate negotiations, and youth, peace and security. To date, approximately 300 participants have attended these briefings, including 186 young men and women MPs. Feedback from the evaluations has been extremely positive, with average scores of 4.3 out of 5 for the relevance of the briefings to the current work and function of MPs, and 4.2 out of 5 for the usefulness of the briefings. In 2024, the IPU will hold further briefings on policy areas for youth empowerment.

Objectives

As part of the Empowerment Series, the IPU is organizing a special online training workshop that will aim to build the leadership and communication skills of a group of young MPs on policymaking for youth empowerment.

Methodology

Two workshops will be held virtually via Zoom: the first in English and the second in French. Each three-hour workshop will be delivered in a single day and will consist of two parts: a 90-minute session on leadership and another 90-minute session on communication.

The training workshops will offer:

- Learner-centred content: The programme will be adapted to the needs, roles and responsibilities of young MPs, and will include exercises, presentations and additional reading resources useful to their work in parliament.
- Engaging content: Instructional methods and techniques such as brainstorming, group work, presentations and discussions will provide an engaging and motivating learning experience.
- Interactive content: Frequent learner interaction will sustain attention and promote learning. Scenario-based exercises will be based on real-life situations, leading to learning that can easily be applied in practice.

Timeline

- English workshop: 28 November 2023, 14:00–17:00 CET
- French workshop: 29 November 2023, 14:00–17:00 CET

Participation

The workshops are open exclusively to MPs under age 45. Parliaments are invited to nominate one young MP to take part in either the English workshop on 28 November or the French workshop on 29 November.

The number of participants will be limited to a maximum of 30 young MPs per workshop, with places allocated on a first-come, first-served basis. If a large number of registrations is received, another set of workshops will be held in 2024.

Proposed programme

Leadership session:

- Leadership discovery
- Leadership styles
- Advocacy vs inquiry

Communication session:

- Social media communication
- Strategizing for communication
- Communicating with authenticity